
115 4/10 90: Skriftlig fremsættelse 116 

[Jens Thoft] 
sen, således at skatteyderen ikke behøvede at 
have besvær med at udfylde punktet, og såle- 
des, at ligningskontrollen kunne lettes. Det 
blev derfor fremsat som et forenklingsforslag. 

SF deler ministerens ønske om, at det pågæl- 
dende felt bliver et »gult felt«, og opfordrer mi- 
nisteren til at gøre brug af den bemyndigelse 
hertil, han har haft i adskillige år. 

Imidlertid har skatteministeren som led i si- 
ne besparelsesforsøg på edb-området opgivet 
tanken om, at obligationsrenter skal være et 
»erklæringspunkt« på selvangivelsen. 

Under udvalgsbehandlingen i sidste folke- 
tingsår blev det påvist, at den nye regel giver rig 
mulighed for, at skatteyderen kan udskyde be- 
taling af skatten 1 år ved køb af obligationer 
med vedhængende renter sidst i indkomståret 
efterfulgt af et modsvarende salg først i det nye 
år. 

Denne transaktion bliver særlig lukrativ, så- 
fremt regeringens erklæring om at fjerne 6 
pct.-skatten gennemføres, idet skatteyderne -  
ud over at skubbe skatten foran sig i et år -  også 
vil kunne spare de 6 pct. 

Tilbage står altså en overflødig paragraf, som 
helt har mistet sin mening, samtidig med at den 
efterlader et gabende hul. 

Jeg henviser i øvrigt til de bemærkninger, der 
ledsager lovforslaget, og anbefaler det til Tin- 
gets velvillige behandling. 

Jens Thoft (SF): 
Som ordfører for forlagsstillerne tillader jeg 

med herved at fremsætte: 

Forslag til lov om ændring af selskabsskattelo- 
ven ogfondsbeskatningsloven. (Ophævelse af  ud- 
landslempelsen og adgangen til at inddrage 
udenlandske datterselskaber under sambeskat- 
ningen). 

(Lovforslag nr. L 32). 

Med lovforslaget ønsker forslagsstillerne at 
fjerne to af de værste skævheder i den danske 
selskabsskattelovgivning, nemlig udlandslem- 
pelsen og sambeskatningen med udenlandske 
datterselskaber. 

Derved lukkes to store skattehuller og urime- 
ligheder i skattelovgivningen. 

Jeg henviser i øvrigt til de bemærkninger, der 
ledsager lovforslaget, og anbefaler det til Tin- 
gets velvillige behandling. 

Stavad (S): 
Som ordfører for forslagsstillerne skal jeg 

herved tillade mig at fremsætte: 
Forslag til folketingsbeslutning om en skatte- 

omlægning. (Lettelse af  6 pct.-skatten gennem 
lukning af  skattehuller m.v.). 

(Beslutningsforslag nr. B 2). 
Beslutningsforslaget anviser, hvordan en 

kraftig forhøjelse af 6 pct.-skattens bundfra- 
drag kan finansieres. 

Når forslaget er udmøntet fuldt ud, vil kun 
omkring 200.000 skatteydere med de højeste 
indkomster være omfattet af 6 pct.-skatten mod 
i dag godt 1,6 mio. skatteydere. Næsten 9 ud af 
10, som betaler 6 pct.-skat i 1990, vil altså slippe 
for denne skat. 

De ca. 200.000 skatteydere, som fortsat bliver 
pålagt 6 pct.-skatten, vil opnå den fulde fordel 
ved bundfradragsforhøjelsen. Forudsætningen 
er dog, at reglerne for overførsel af uudnyttet 
bundfradrag fra en ægtefælle ikke hidtil er be- 
nyttet. 

Forslaget vil endvidere medføre en markant 
forenkling af skattesystemet og ikke mindst en 
stor forståelsesmæssig gevinst i forhold til det 
at udregne sin egen slutskat. Det skyldes, at den 
svært forståelige overførselsregel mellem ægte- 
fæller afskaffes, og at hovedparten af dem, der i 
dag skal tage hensyn til skatteloftsberegninger, 
helt slipper uden om denne problemstilling. 

Beslutningsforslaget indeholder Socialde- 
mokratiets forudsætninger for en lempelse af 6 
pct.-skatten. Disse forudsætninger kan opstil- 
les i følgende fire punkter: 
1. At der over en periode gennemføres gradvi- 

se forhøjelser af bundfradraget. I slutforlø- 
bet stiles der imod et bundfradrag på ca. 
300.000 kr. 

2. At der samtidig og i takt med bundfradrags- 
forhøjelsen sker en afvikling af ægtefællers 
ret til at overføre uudnyttet bundfradrag. 

3. At finansieringen fremskaffes gennem pro- 
gressivt virkende udvidelser af skattegrund- 
laget, altså at omlægningen indeholder en 
bedre fordeling af skattebyrden end i det ek- 
sisterende skattesystem. 

4. At omlægningen gennemføres i en takt, som 
ikke må øge det samlede forbrug og ikke må 
belaste statsfinanserne, og at den skal være 
neutral i forhold til betalingsbalancen. 
Under disse forudsætninger vil den foreslå- 

ede lempelse være en fornuftig omlægning af 
skattesystemet. 
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[Stavad] 
Når Socialdemokratiet vender sig imod en 

fuldstændig afskaffelse af 6 pct.-skatten, skyl- 
des det flere forhold, bl.a.: 

At 6 pct.-skatten udskrives på grundlag af 
bruttoindkomster, hvorved højindkomstgrup- 
per ikke kan undvige denne skat gennem store 
fradrag. 

At der ikke er hverken råd til eller rimelighed 
i at tildele de største indkomster med det i for- 
vejen største forbrug store skattelettelser på 
25.000-100.000 kr. om året, når vi samtidig må 
kræve tilbageholdenhed hos alle andre grup- 
per. 

Idet jeg i øvrigt henviser til beslutningsfor- 
slagets bemærkninger, tillader jeg mig at anbe- 
fale det til Folketingets hurtige behandling. 

Stavad (S): 
Som ordfører for forslagsstillerne tillader jeg 

mig herved at fremsætte: 
Forslag til folketingsbeslutning om et skatte- 

loft for børnefamilier og pensionister. (Beskyttel- 
se af  lavindkomstfamilier imod høje marginal- 
skatter). 

(Beslutningsforslag nr. B 3). 
Jeg henviser i øvrigt til de bemærkninger, der 

ledsager beslutningsforslaget, og anbefaler det 
til Folketingets hurtige behandling. 

Den første sag på dagsordenen var: 

1) Spørgsmål om meddelelse af orlov til og ,indkal- 
delse afstedfortrædere forfølgendefolketingsmed- 
lemmer: 

Arne Jensen (S), 
Ikast (KF), 
Hanne Thanning Jacobsen (SF), 
Jørgen Winther (V), 
Jørgen Estrup (R V), 
Lysholm Christensen (KRF) og 
Erhard Jakobsen (CD). 

Formanden: 
Med undtagelse af hr. Erhard Jakobsen har 

de pågældende søgt om orlov i henhold til for- 
retningsordenens § 42, stk. 3, litra a, jf. stk. 5, på 
grund af midlertidig udsendelse i offentligt 
hverv fra og med den 4. oktober 1990. 

Hr. Erhard Jakobsen har søgt om orlov i hen- 
hold til forretningsordenens § 42, stk. 3, litra c, 
fra og med den 9. oktober 1990. 홢 

Hvis ingen gør indsigelse, vil jeg betragte det 
som vedtaget, at der meddeles de pågældende 
orlov som ansøgt, og at stedfortræderne indkal- 
des som midlertidige medlemmer. (Ophold). 
Det er vedtaget. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

2) Indstilling fra Udvalget til Valgs Prøvelse. 

Forhandling 

Lizzie Lichtenberg (KF): 
Som ordfører for Udvalget til Valgs Prøvelse 

skal jeg tillade mig at gøre indstilling dels om 
godkendelse af to stedfortrædere som ordinære 
medlemmer af Folketinget for henholdsvis fru 
Connie Hedegaard og fru Jette Thomsen, der, 
som det blev meddelt i Tingets møde den 2.ds., 
begge har nedlagt deres mandater fra og med 
den 4. oktober d.å., dels om godkendelse af 
stedfortrædere som midlertidige medlemmer i 
anledning af, at Tinget nu har meddelt orlov til 
7 medlemmer. 

Fru Connie Hedegaard er valgt i Køben- 
havns Amtskreds. Malermester Klaus Bonde 
Larsen, der er 1. stedfortræder for Det Konser- 
vative Folkeparti i denne amtskreds, efter at 
advokat Annelise Gotfredsen er indtrådt som 
ordinært medlem af Folketinget, har i skrivelse 
af 21. september d.å. meddelt, at han er villig til 
at overtage det fra den 4. oktober 1990 ledige 
mandat. 

Fru Jette Thomsen er valgt i Nordjyllands 
Amtskreds, og 1. stedfortræder for Det Konser- 
vative Folkeparti i denne amtskreds, gårdejer 
Gerda Thymann Pedersen, har i skrivelse af 18. 
september d.å. meddelt, at hun er villig til at 
overtage det fra den 4. oktober 1990 ledige man- 
dat. 

Hr. Arne Jensen er valgt i Nordjyllands 
Amtskreds, og i anledning af hans orlov indkal- 
des 1. stedfortræder for Socialdemokratiet i 
denne amtskreds, erhvervsvejleder Lis Ben- 
feldt. 

Hr. Ikast er valgt i Sønderjyllands Amts- 
kreds, og i anledning af hans orlov indkaldes 1. 
stedfortræder for Det Konservative Folkeparti 
i denne amtskreds, rådgivende ingeniør Svend 
Åge Petersen. 


